
 
 

Zadeva: Zapisnik 57. redne seje Sinteze-KCD in NS-SVS 

Seja je preko zooma potekala v torek, 19. decembra med 17. in 19. uro po naslednjem dnevnem 

redu:  

   1. Predstavitev Analize trajnostnega razvoja Slovenije (dr. P. Glavič); 

   2. Tekoče aktivnosti; 

   3. Informacija o poteku 2TDK; 

   4. Pobuda vladi za ustanovitev nadzornih svetov civilne družbe v večjih projektih; 

   5. Razno. 

  

   Ad 1) Analize trajnostnega razvoja Slovenije: 

Po odlični uvodni predstavitvi rezultatov Analize, ki jo je podal dr. P. Glavič, je razprava krenila 

v dveh smereh: najprej v iskanje vzrokov, zaradi katerih Slovenija v ritmu razvoja vse bolj 

zaostaja za primerljivimi državami (Poljska, Češka, Slovaška, Madžarska, itd.), ki so v 

uveljavitev nove družbeno-ekonomske ureditve krenile s podobnih, vendar manj razvitih 

izhodišč. Analiziran je bil proces, ki ga Analiza opredeljuje kot »tranzitizem«, posebej pa tudi 

naša največja »razvojna motnja«, korupcija. Analiza jasno pokaže, da je Slovenija ena največjih 

žrtev korupcije v vseh oblikah, da je na določen način vanjo vpeta tudi najvišja politična 

struktura in da je pripravljenost vlad zadnjih dveh desetletij za odpravo te anomalija nezadostna 

in pogosto zgolj retorična. 

Na drugi strani pa je razprava odprla vprašanja, kaj lahko storimo, da bi vendarle preusmerili 

zanimanje slovenske politike iz njenih notranjih obračunavanj na razvojne probleme slovenske 

družbe. 

Dogovorjeno je bilo, da se pripravi posebno pisno »opozorilo« (Pintar, Glavič) in posreduje 

vladi in njenim organom. 

   Ad 2) Tekoče aktivnosti: 

V razpravi je bilo ocenjeno: 

-  da je bil nastop na TV MB (Bohinc, Pintar) odličen (zahvala za pripravo tega dogodka 

gre predvsem V. Pogorevčniku); 

- Da je pozitivna objava komentarja k članku dr. M. Mihelčiču o volilnem sistemu (Pintar, 

Delo, SP-PB, 16. 12. 2023), še vedno pa nismo uspeli objaviti informativnega prispevka 

o vsebini Kombiniranega volilnega sistema; 

- Da je dogovorjena predstavitev Kombiniranega volilnega sistema članom Kluba 

Poslancev '90, ki bo potekala 21. 12. na Ljubnem; 

- Da smo dobili pozitiven odgovor na našo pobudo za sestanek s Predsednico Republike 

koncem januarja; 

- Še vedno pa nismo dobili pozitivnega odgovora iz kabineta Predsednika vlade. 



   Ad 3) Informacija o poteku 2TDK: 

Uvodoma je Pintar predstavil situacijo pri poteku graditve 2TDK, ki jo spremlja kot član 

civilnega organa nadzora, PSCN. Poudaril je, da se je z zamenjavo na čelu MZI in TDK 

učinkovitost dela letos močno povečala, zato izvajalci zagotavljajo, da bodo ujeli zastavljene 

norme in s tem zagotovili predvideno črpanje sredstev EU v polnem obsegu. Kot pozitivno 

lahko ocenimo tudi podpis pogodbe z EIB, ki zagotavlja delno kreditiranje projekta po ugodnih 

pogojih. 

Obenem je opozoril, da nekatere stvari ostajajo nerešene: 

- Tudi sedanja vlada še ni uspela prenoviti Zakona o drugem tiru, zaradi česar renovirani 

Investicijski program (IP) nima ustrezne pravne podlage; 

- Tudi v renoviranem IP ostaja nesmiselna konstrukcija, da bo vlada iz sredstev povečane 

cestnine na delu AC in višje takse za pretovor blaga v Luki Koper naslednja desetletja 

plačala za »dostopnost do (lastnih!) tirov« in upravljanje železniškega prometa plačala dve 

milijardi evrov!; tako formulacijo lahko in moramo obravnavati kot korupcijsko tveganje; 

- Prav tako ostaja brez ustrezne strokovne utemeljitve odločitev, da se nova proga 

elektrificira z zastarelim električnim sistemom enosmernega toka 2 KW; očitno so v 

ozadju posebni interesi določenih lobijev, na kar bi kazalo opozoriti KPK in pristojno 

komisijo DZ; 

- Poseben problem predstavlja dejstvo, da bo tudi zadnja pogodba z izvajalci sklenjena z 

enim samim ponudnikom, kar avtomatično predstavlja povečano stopnjo korupcijskega 

tveganja, saj dokazuje, da trg na tem področju ne deluje. Tudi to dejstvo zahteva večji oz. 

dodatni družbeni nadzor. 

   Ad 4) Pobuda vladi za ustanovitev nadzornih svetov civilne družbe v večjih projektih: 

Dejstva, omenjena v tč. 1) (visoka stopnja korupcije, ob pasivni ali aktivni udeležbi visoke 

politike) in tč. 3 (nedelujoč trg na področju gradbeništva) nas spodbujata, da Vladi in MG 

ponovno predlagamo, da ob organizaciji večjih investicijskih projektov oblikuje tudi posebne 

»odbore civilnega nadzora« oz. »projektne svete«. Pri tem lahko izhaja iz pozitivnih izkušenj 

delovanja takega sveta v Projektu 2TDK, PSCN. Nedvomno bi morala tak nadzorni organ CD 

imenovati vlada za projekte, kot so »Tretja razvojna os« ali »Gradnja druge nuklearke«. 

V naslednjih dneh bomo pripravili dopis s tem predlogo in ga posredovali pristojnim 

institucijam. 

   Ad 5) Razno: 

Posebne razprave po točko Razno ni bilo. Dogovorili smo se, da bo naslednja seja 9.1.2024, 

njena osrednja točka pa razprava o predlogu B. Nemca o davčnem sistemu.  

Zapisnik pripravil Emil Milan Pintar  

 


